Portret van mijn vader
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Mijn vader is gedoopt als Johannes Lambers en hij was het zesde kind van Jan Hinderikus Lambers en Maria Gebina de Boer. Na hem kwam er nog een broertje,  dat na vijf maanden overleed aan de ziekte van Kroep. Uit de tekst op de grafsteen, die geplaatst werd naast de graven van zijn grootouders, blijkt dat de ouders van Johannes gelovig waren. Er staat namelijk Matth 19:14. Die tekst is:  ”Laat de kinderen tot mij komen; houd ze niet tegen! Want voor wie zijn zoals zij is het hemelse koninkrijk” 

Johannes bleef dus de jongste. Hij had vier oudere zussen. Zijn oudste zus, tante Hillie, was 14 jaar ouder dan hij. Tante Gezientje heeft wel eens gezegd dat hij vroeger te veel verwend is. Misschien de reden dat hij neigde het leven wat gemakkelijk op te vatten Als er met Sinterklaasviering surprises gemaakt werden dan maakte hij zich er met een reepje chocola vanaf. ”En wij lachten er toen om”, zei tante Gezien, ”en dat was niet goed”.   

Hij was als de benjamin blijkbaar de oogappel van zijn vader. Van Johannes kon zijn vader meer door de vingers zien dan van de anderen. Zo was het bijvoorbeeld 
verboden om onder de treurbeuk vooraan langs het oprijpaadje te lopen, want dan zou je de neerhangende takken kunnen beschadigen.  Die treurbeuk was blijkbaar een bijna heilige boom daar in de tuin van de boerderij. Maar Johannes liep toch onder de treurbeuk door en als zijn vader hem daar dan op aansprak had hij altijd een weerwoord. Zoals dat hij de takken heel voorzichtig opzij duwde als hij er langs wou. Uiteindelijk lachte zijn vader dan een beetje en liet het er bij zitten. De anderen waren daar wel eens narrig over. Dat hadden zij eens moeten doen. Johannes had de onbevangenheid van iemand die van zichzelf zeker weet dat hij het heel goed meent en dat een ander dat vanzelfsprekend ook zou inzien.
Johannes was ook een dromer. Het is dus niet alleen vanwege zijn naam dat hij mij aan de kleine Johannes van Frederik van Eeden doet denken. Hij schreef als kind van zeven en acht vele kleine verhaaltjes. Dat deed hij in een dun schriftje. Ik noem ze maar de verhalen van de kleine Johannes.

Als je ze leest verbaas je je dat hij later boekhouder en accountant is geworden en zich beroepshalve dus vooral met cijfers heeft bezig gehouden, want misschien stak er wel een groot schrijver in hem.  Of een boswachter. Maar niet een accountant. Hieronder heb ik een paar van die verhaaltjes overgenomen. 
Ze staan in een schriftje met de titel  ”Opstellen”  met daaronder Johannes Lambers. 

De kleine Johannes lijkt achter in het schriftje te zijn begonnen, maar een chronologie wordt niet consequent aangehouden. Veel verhalen gaan over het leven op de boerderij en over wat daar zo voorvalt tussen de dieren en de mensen.

” dan babbelde het korenveld met de lieve vogeltjes. Op een keer toen de moeder weer wegvloog om eten te zoeken kwam de boer langs het land. Hij vond dat het koren al mooi rijp was. Een paar weken later konden de jonge vogeltjes vliegen, maar ze bleven toch nog op het nest. Op een keer kwam de boer weer langs zijn land. Hij wou zijn koren maaien. Zijn arbeider en zijn zoon  waren ook bij hem. Toen de moeder thuiskwam , vertelden de jongen haar dat het koren werd gemaaid. Toen zei de moeder: “ Dan moeten wij weg uit ons nest”. Dat wilden de jonge vogeltjes niet graag. Maar er was niets aan te doen. Ze vlogen weg.

Wordt vervolgd ”
Maar het werd niet vervolgd. Wel verscheen er een verhaaltje van de raaf en de spreeuw.

Dat werd geschreven precies 21 jaar voor dat ik geboren werd. Toen was hij dus acht.
2 november 1921

Van de raaf en de spreeuw

Er was eens een raaf en die had vreeselijken honger. Maar hij had niets om te eten. Nu dacht hij een poosje na. Daar wist hij iets. Hij ging achter een hoop aardappelloof zitten en wachtte toen tot er een muschje voorbij vloog. Dat duurde echter een hele poos. Maar eindelijk vloog er toch een muschje langs. Nu was de raaf blij. Hij vloog op het muschje toe, maar deze had hem al bemerkt. En die vloog heel gauw weg. Maar de raaf ging hem achterna. Eindelijk kon de raaf hem toch niet meer zien. Toen ging hij weer zitten. Maar toen duurde het wel een half uur voordat hij weer een muschje zag. Maar eindelijk kwam er een spreeuw aanvliegen. Deze ging hij ook na en de spreeuw had hem niet bemerkt. Die vloog ook bedaard. Eindelijk was hij er heel dicht bij. Nu had hij hem te pakken. Hij herkende hem dadelijk. Het was een heel booze spreeuw. Als hij eens niet een muschje te pakken kon krijgen lachte zij hem er hard voor uit. Dan werd hij heel kwaad. Maar daar stoorde zij zich niet aan. Maar nu had hij haar te pakken en nu lachte zij hem niet uit. Nu deed de raaf het. En die lachte nog veel harder als zij het deed. Want hij was blij. Hij ging er gauw mee naar zijn nest. De jongen waren natuurlijk ook blij. Dat ze de booze spreeuw hadden. Ze aten hem dan ook maar dadelijk op. O, wat piepte de spreeuw toen! Maar de raafjes lachten hem nu ook uit. En de oude raaf zelf ook. Maar nu moest de moeder weer vogeltjes vangen.

Einde

Op 3 november 1921 werd er al weer een verhaaltje in het schrift geschreven. Dat ging over een scheepje en dat bestond zelfs uit vier hoofdstukken.

Heel bekend in de familie werd het verhaal over Hektor, hun hond.

Hektor

Onze hond heet Hektor. Hij is bruin. Hij gaat haast altijd achter de katten aan. Dat willen we niet graag hebben. En als we hem dan weg willen jagen wil hij juist niet weg. En als hij dan niet wil laten we hem daar staan. En dan zit de kat in de boom. En dan zit hij daar heel lang.

Maar de kat gaat toch niet uit den boom. En dan gaat Hektor eindelijk weg. En dan gaat hij met ons naar het land. En in tusschen kruipen de katten gauw uit den boom. En kruipen op zolder. En als Hektor dan weer met Vader van het land komt weet hij dat de katten op zolder zijn. Dan begint hij heel hard te janken. Maar de katten gaan niet van den zolder af.

wordt vervolgd

Hektor

Hektor ligt onder de tafel. Er komt iemand binnen. Het is devries. Devries is postbode. En hij maakt wel eens een grapje met hem. Dat doet hij nu ook. Maar Hektor wil dat niet graag hebben. En op een keer had devries dat weer gedaan. Maar Hektor werd zo boos. En hij beet nu devries opeens in de knie. En devries zei; daar bijt hij mij in de knie.

Wordt vervolgd

Hektor

Toen Hektor nog klein was heette hij eerst kastormaar. We hebben drie honden gehad maar we wilden niet zoveel honden hebben en daarom hebben we er twee van verkocht. Een aan rosie en een aan wieger. Maar die aan rosie (Roossien) is dood gegaan. En die van wieger is weer bij ons gekomen. Maar we hebben hem weer weggejaagd. En waar hij nu is weet ik ook niet meer. Maar hij is nu niet bij wieger. Dat weet ik vast wel. Want anders zag ik hem hier wel loopen. En ik zie hem er nooit mee loopen. Want wieger is scheepsjager. En als een scheepsjager een hond heeft neemt hij zijn hond haast altijd mee als hij dan aan 

’t scheeptrekken is. Ik zie hem haast nooit meer.

wordt vervolgd 

Hektor

Een jeude wou Hektor koopen. Maar we hebben het niet gedaan.

wordt vervolgd 

wordt vervolgd 

Hektor

We kunnen alles met Hektor doen. We pakken hem bij den staart. We pakken hem bij de achter pooten en voorpooten op. We hebben hem ook een keer in den zak gestopt. Niet in een kleine zak maar in een groote.

Wordt vervolgd

Hektor

Hektor heeft mooie oogen.

We mogen wel aannemen dat ik mijn neiging om veel te schrijven dus van mijn vader heb.

Na de lagere school ging Johannes naar de MULO in Wildervanck. Dit was tegen de zin van zijn moeder, want die had wel door dat Johannes goed kon leren en net als zijn oudere broer Gezienus ook naar de HBS kon. Maar mijn vader had de pech bevriend te zijn met de zoon van het hoofd van de school, meester Hilbrandie, en die zoon was niet geen studiehoofd. Om de jongens toch bij elkaar te houden of om andere reden gaf bovenmeester Hilbrandie het advies ULO en dat werd ook opgevolgd. Later bleek echter dat Oma gelijk had gehad dat Johannes meer kon, want die haalde op zijn slofjes zijn MO boekhouden. Daarbij bleek hij ook nog de jongste die het diploma behaalde en had hij de hoogste cijfers. En dat terwijl hij de studie allemaal in de avonduren moest volbrengen. Dat heeft hij mij een aantal keren met gepaste trots verteld. En daar mocht hij ook zeker trots op zijn.
Over deze periode in zijn leven weet ik niet veel. Wel dat hij toen al van muziek hield. Zo vertelde hij eens dat hij ooit op de markt van Wildervanck of Veendam op een grammofoon de serenade van Tsjaikovky had horen schallen. Daarom hebben we die bij zijn uitvaart nog een keer laten klinken. 

Na de ULO begon hij zijn eerste baan als assistent boekhouder bij een accountantskantoor in Veendam. Bij een meneer Bakker. Johannes woonde toen nog bij zijn ouders en hij studeerde voor zijn praktijkdiploma boekhouden of hij was er al voor geslaagd. Hij zou bij die meneer Bakker  f 15 gaan verdienen.  Maar toen hij aan het eind van de week nog geen loon had gekregen en er de maandag daarom om vroeg, was Bakker heel verbaasd en zei dat hij dat per maand kreeg. Zelfs gemeten naar de maatstaven van toen, we praten over beginjaren dertig, was dit erg weinig. Toen hij dit hoorde had hij het direct gezien bij meneer Bakker en solliciteerde hij bij het stroverkoopbureau in Hoogezand. Daar werd hij aangenomen en kon hij veel meer verdienen. Niet lang daarna kwam dezelfde meneer Bakker bij hem langs om te vragen of hij niet terug wilde komen en daarbij bood hij hem meer dan hij toen bij zijn nieuwe werkgever verdiende. Maar Pa had er geen oren naar om weer terug te keren naar de man die hem eerder zo had uitgebuit. Johannes zijn eergevoel was groter dan zijn behoefte aan meer geld.
De NSB-tijd

In die tijd heerste de grote depressie van de jaren dertig. Vooral de boeren op de armere gronden kregen het in die tijd hard voor de kiezen. Daarbij kwam dat vooral de boeren het zeer het ”rode gevaar” duchtten, waarover de kranten in die tijd veel schreven. In Rusland ging men niet zachtzinnig met de boeren om, zoveel was wel duidelijk. 

Het is dus niet zo verwonderlijk dat de Nationaal Socialistische Beweging in heel veel Drentse dorpen veel aanhang wist te verwerven. 

Natuurlijk heb ik mij verdiept in de reden dat deze beweging ook een tijdlang vat heeft gehad op mijn vader en zijn oudere broer. Dat moet in 1931 of 1932 geweest zijn, dus nog voor de machtsovername van Hitler in Duitsland. Mijn vader en mijn oom hebben zelfs een paar jaar in het zwarte hemd gelopen. Daar kan en wil ik niet omheen. Maar dan wil ik er ook een verklaring voor vinden. Niet vergoelijken, maar verklaren. Dat ze in de ordedienst terecht kwamen is niet zo verwonderlijk. Daar hadden ze toen de leeftijd voor. Overigens zegt mijn moeder dat ze mijn vader nooit met dat zwarte hemd  heeft zien lopen. Ze heeft pas in Groningen een keer bij toeval dat zwarte hemd gevonden , samen met een boksbeugel of een ploertendoder. 
Het is natuurlijk stom dat ik mijn vader nooit gevraagd heb naar zijn beweegredenen om lid te worden van de NSB. Misschien is hij er min of meer ingetrokken door zijn broer die vier jaar ouder was en op die leeftijd heeft een oudere broer vaak veel vat op een jongere broer. 

Dat lijkt me waarschijnlijker dan dat hij er geheel op eigen initiatief lid van is geworden. Hij was toch helemaal geen type om lid te worden van een fascistische partij? Hij was een zeer zachtmoedig mens en heeft voor zover ik kan nagaan nooit  een ander mens moedwillig benadeeld of anderszins te kort gedaan. Hij kwam bovendien uit een Christelijk gezin, zij het niet van een orthodoxe richting. Mijn grootouders aan vaders zijde waren Nederlands Hervormd. Zijn vader was een belezen man en moet volgens mijn moeder eveneens een zachtaardig mens geweest zijn, hoewel hij soms wel driftig kon worden. Mijn grootvader zou ook niets met  het nationaal socialisme op gehad hebben. Maar hun jongens waren al op een leeftijd dat hun ouders niet veel vat meer op hen hadden. 
De vraag is dan ook hoe een jonge man uit zo’n milieu zich overgegeven kan hebben aan een politieke stroming die het Christendom als een uiting van de door hun verachte Slavenmoraal zag en die zelf de zogenaamde Herrenmoral aanhing.

Om dit te begrijpen moeten we ons verplaatsen naar het Nederland van de beginjaren dertig en dan wel in het bijzonder naar het platteland van Drenthe, want daar had de NSB de grootste aanhang, althans in de beginjaren van haar bestaan. 

De NSB is opgericht in 14 december 1931. Dat was in het begin van de Grote Depressie, die eind 1929 was begonnen met de ineenstorting van de financiële beurzen. Doordat de regeringen toen nog niet wisten hoe ze deze crisis moesten  bestrijden, werd hij alsmaar dieper. De werkloosheid steeg tot ongekende hoogte en doordat er in die tijd nog nauwelijks sociale voorzieningen waren nam de armoede en wanhoop onder grote delen van de bevolking grote vormen aan. Duidelijk was dat het kapitalisme grote feilen vertoonde. 

Daarbij kwam dat er in de jaren na de eerste wereldoorlog in Nederland redelijk veel sympathie voor Duitsland bestond. Had ook niet koningin Wilhelmina haar neef, de Duitse keizer, die toch als een van de ergste aanstichters van de eerste wereldoorlog was te beschouwen , politiek asiel verleend?  

Ook niet zonder belang was dat in die tijd de sociale tegenstellingen behoorlijk op de spits werden gedreven. De door het communisme gepredikte klassenstrijd werd door een groot deel van de burgerij als een groot gevaar gezien. In Duitsland was het allemaal nog een graadje erger en werd de straat geregeerd door knokploegen van twee ideologieën die elkaar letterlijk naar het leven stonden.

Daarbij bestond de grootste angst voor het communisme. Immers het was al bekend hoe dat uitpakte in dat grote land waar de aanhangers van deze ideologie, de Bolsjewieken, de macht hadden gegrepen. Wat met name veel boeren beangstigde was de manier waarop met hun collega’s in Rusland werd omgegaan.  

De gedwongen collectivisering in Rusland begon in 1929 waarbij Stalin de klasse van de rijkere boeren, de koelakken, als klasse liet liquideren en de rest dwong als arbeiders in de opgerichte coöperaties en staatsboerderijen te werken. Miljoenen boeren zijn in de jaren daarna door de bolsjewisten vermoord en nog een groter aantal mensen is omgekomen door de hongersnoden die erop volgden. 

Het is dus geen wonder dat de angst voor het communisme groter was dan voor haar tegenhanger, de fascistische beweging, want die hadden nog geen gelegenheid gehad haar ware gezicht te laten zien. Sterker nog, in de eerste jaren na de machtovername in Duitsland ging het in Duitsland economisch veel beter. Veel beter dan bijvoorbeeld bij ons. De hyperinflatie was bedwongen en de werkloosheid daalde. De propagandamachine van de nazi’s en NSB kon de bevolking dus een fraai beeld voorspiegelen van een samenleving waarin de economie in dienst zou staan van de samenleving en uitbuiting en klassenstrijd tot het verleden zou behoren. Voorop stond de solidariteit tussen alle bevolkingsgroepen. Dat dat zou gebeuren door de democratie af te schaffen werd op de koop toe genomen. Bij grote delen van de bevolking bestond toch al de nodige scepsis over de werking van de democratie. De democratie zou maar verdeeldheid zaaien waardoor de grote problemen niet krachtig genoeg werden aangepakt. 

In ieder geval was in Duitsland de republiek van Weimar allesbehalve een lichtend voorbeeld van een democratisch bestuurd  land. Een sterke leider die orde op zaken zou stellen, dat zagen velen in deze tijd wel zitten. Verder benadrukte de NSB het volks–en nationaaleigene. De NSB was om die reden dan ook oranjegezind en hechtte sterk aan tucht en orde. Ook dat sprak velen wel aan.

De NSB trad pas in 1933 naar buiten.  Het ledental van de NSB steeg direct rap en bereikte in 1937 een hoogtepunt van 52.000.

Daarna vielen vele mensen echter de schellen van de ogen. Het werd namelijk duidelijk dat de NSB steeds meer in het kielzog van de NSDAP in Duitsland kwam te verkeren. Dat gebeurde  vooral toen binnen de NSB onder invloed van Rost van Tonningen een rabiaat antisemitisme de kop ging opsteken. Bovendien werd het voor het wat kritischer deel van de aanhang duidelijk dat grote broer Duitsland na de machtsovername in 1933 door de NSDAP wel erg agressief werd. Dat begon met de bezetting van het Rijnland. Met de Reichskristallnacht van 9 november 1938 werd ook duidelijk wat de Nazi’s met de Joden voor hadden. Omdat de NSB toen al sterk achter Nazi-Duitsland aanliep, had die gebeurtenis toch aanleiding moeten zijn het lidmaatschap op te zeggen. 
Aanvankelijk was de NSB echter een gematigde fascistische beweging. Weliswaar was de leider Mussert zeer onder de indruk van de Duitse NSDAP, maar twee kernpunten in de leer van deze partij, de rassenleer en het antisemitisme, wees hij krachtig van de hand. Hij noemde deze kernpunten ”On–Nederlands” en nam ze niet op in zijn programma. Pas eind 1934 trad hierin een kentering op en begon de NSB ook ”on-Nederlandse” trekjes te krijgen. De toenadering tot Duitsland kwam in een stroomversnelling toen Rost van Tonningen aantrad. En in 1937 was het uiten van antisemitische en op de rassenleer gebaseerde uitspraken al normaal geworden. Mussert dacht hiermee electoraal gewin te bereiken. Maar dit blijkt niet uit de geregistreerde ledenaantallen. Op 1 januari 1935 telde de partij 33.000 leden, op een bevolking van 9 miljoen. Op 1 januari 1936 waren het er 52.000, maar daarna nam het af, vooral na 1937.  In 1937 waren het nog 48.000. Begin 1940 was het aantal gedaald tot 32.000.  Na de Duitse inval steeg het echter tot boven de 100.000. 

Uit het “Open Archief” kunnen verschillende beweegredenen van mensen ontleend worden om lid van de NSB te worden. ” Ik verwachtte van de NSB een verbetering van de sociale toestanden voor het Nederlandse volk, in het bijzonder van de arbeidende klasse.”

En iemand anders: ”Ik was nog jong en kwam juist van de HBS af. De beginselen van de NSB trokken mij toen aan en zodoende ben ik lid geworden”.

Gelukkig vielen Johannes en Gezienus nog net op tijd de schellen van de ogen en haakten zij af. Dat was toen Hitler Polen binnenviel, dus in september 1939. Pa zal wel eerder al zijn twijfels gehad hebben, maar je zegt niet zo maar je lidmaatschap op van een club waar je eerst ferm in geloofd hebt.  Zij hadden echter niets met het onder Duitse invloed opkomende antisemitisme. Daarvoor had de familie veel te veel goede contacten met bij hen aan huis komende Joodse handelaren. Sommige mensen , die langer lid gebleven zijn en daar later moeilijkheden door hebben ondervonden hebben, hebben mijn vader wel eens verweten dat hij hen niet gewaarschuwd had.  Hij schijnt in het begin namelijk  een enthousiaste propagandist geweest te zijn. Sommige mensen vroegen zich in die tijd zelfs af of het bij Pa Mussert of het juffie zou worden. Gelukkig werd het dus het juffie, mijn moeder.
Pa heeft aanvankelijk dus andere mensen overgehaald om lid te worden, maar zelf is hij na de Duitse inval in Polen afgehaakt. Degenen die hij lid gemaakt had hadden hun lidmaatschap echter niet opgezegd en kwamen daardoor na de bevrijding in moeilijkheden. Toch is Pa volgens Mia na de bevrijding nog gewaarschuwd dat hij zelf ook opgehaald zou worden. Daardoor kon hij een tijdje onderduiken bij een kennis, die nota bene zelf verzetsman was, maar hem goed kende en wist dat hij geen slechte inborst had.  

Een kort geding

Het lidmaatschap van mijn oom Gezienus heeft na de oorlog nog een staartje gekregen. 

De aanleiding was dat volgens een bericht in de Nieuwe Rotterdamse Courant van 14 februari 1967 op een vergadering van de Boerenpartij in Assen op 13 februari 1967 de heer Dieters zou hebben gezegd ”dat het lid van de Gedeputeerde Staten, G.M.Lambers, die vele functies bekleedde in de Drentse landbouw, lid is geweest van de NSB.” 

De heer Dieters kon het weten want hij  was indertijd de districtsleider van de NSB in Drenthe. Eerder had oom Gezienus al een aanklacht tegen de heer Hartman, Statenlid van de Boerenpartij in Drenthe ingediend, die hem er in de Vrije Boer van november 1966 van had beschuldigd lid te zijn geweest van de NSB.  Dat verhaal had indertijd in de statenvergadering van november 1966 groot tumult opgeleverd.  Oom Gezienus had toen tegen Hartman een kort geding aangespannen, maar in de statenvergadering van 12 januari werd het geschil bijgelegd.  
Maar nu op die vergadering van 13 februari, aan de vooravond van de Statenverkiezingen, had de Boerenpartij de zaak opnieuw opgerakeld. Zo had Dieters volgens het artikel in het Vrije Volk van 14 februari op de gewraakte bijeenkomst verklaard:  

”De heer Lambers, zijn broer en ik zijn in 1933 met zwart hemd en koppelriem naar een NSB –vergadering in Groningen geweest. Als de heer Lambers zegt dat hij uit de NSB is gestapt , spreekt hij niet de waarheid.” Volgens Dieters zou de heer Lambers  in 1938 toen hij ambtenaar bij de landbouw-crisisorganisatie werd, geheim lid van de NSB zijn geworden. En hij Dieters kon het weten: ”Ik weet er alles van. Ik was adviseur van de landstand en districtsbestuurder. De heer Lambers werd reeds lid in 1933 van de NSB” ”Hij mag van mij meespreken in de politiek maar om zijn agrarische verdiensten zou ik hem graag in de landbouw willen houden”, aldus de heer Dieters.

De heer Dieters voerde echter geen bewijsstukken aan.

Hierop pakten diverse landelijke kranten de kwestie op, zoals Het Vrije Volk in een artikel dd. 14.2.1967: Boerenpartij baseert beschuldigingen op woorden NSB-leider met als subtitel ”Lambers liep in oorlog met zwart hemd”. 
Oom Gezienus kon deze beschuldigingen natuurlijk niet op zich laten zitten en zo spande hij ten tweede maal een kort geding aan, wegens smaad, dit keer tegen de heer Dieters. 

Eerder had de heer Lambers tegen de gedane beweringen al in een door hem uitgegeven verklaring protest aangetekend.  Het Algemeen Handelsblad schrijft hierbij op 24 februari 1967:
”Eerder heeft de heer Lambers tegenover ons verklaard: ”Inderdaad ben ik gedurende een korte periode van eind 1937 tot begin 1938 lid van de NSB geweest, dit echter onder druk van de toenmalige omstandigheden in de landbouw. Na rijp beraad ben ik teruggetreden, ziende dat het de verkeerde kant op ging. Dat ik geheim lid van de W.A. was is volkomen uit de lucht gegrepen en in strijd met de waarheid.” 

De heer Lambers wil alle beschuldigingen krachtig ontkennen, maar hij dient geen aanklacht in tegen de heer Dieters. Waarom niet?  ”Ik wil van de zaak af, je krijgt er maar spanning door, ook in je gezin. Ik heb in mei 1938 of iets dergelijks bedankt voor de NSB. Tegen het argument dat ik dubbel spel zou hebben gespeeld, kan ik me niet verweren” ”Er is geen lijst te vinden waarop ik als geheim lid van de NSB vermeld sta.”

Tot zover het artikel in het Vrije Volk.

We zien hieruit hoe slordig deze krant met het gegeven is omgegaan. Immers in de kop staat dat oom Gezienus in de oorlog met een zwart hemd zou hebben gelopen, terwijl Dieters het alleen maar heeft over een bijeenkomst in 1933.
In het Algemeen Handelsblad van 24 februari 1967 wordt melding gemaakt van het kort geding met als kop: “Drents gedeputeerde spant geding aan” met als subkop ”Niet bij WA geweest”

Op 27 februari heeft voor de president van de Asser rechtbank het kort geding gediend dat de Drentse Gedeputeerde G.M.Lambers (VVD) heeft aangespannen tegen de voormalige districtsleider in Drenthe, de heer Dieters uit Annerveen.
In het Algemeen handelsblad van 27 februari 1967 wordt de raadsman van oom Gezienus geciteerd. ”De heer Lambers is van 1936 tot 1938 wel lid van de NSB geweest maar heeft toen zijn dwaling ingezien en heeft zich er helemaal van afgekeerd”

Daartegenover stelt Dieters in felle bewoordingen dat alleen hij goed op de hoogte kon zijn van het feit dat Lambers wel degelijk in een zwart hemd heeft rondgelopen en geheim lid  is geweest. ”Ik was nl. districtsleider van de NSB in Drenthe.”.
In het vrije Volk van 28 februari wordt Dieters nog meer in de mond gelegd. 

Dieters zou hier zijn beschuldigingen tegen de oom Gezienus tot vier punten hebben teruggebracht. 
Hij hield vol -maar droeg geen enkele bewijsstuk aan- dat oom Gezienus tot in 1940 geheim lid van de NSB was, in 1940 nog eenmaal contributie heeft betaald, op vergaderingen ”het zwarte hemd” droeg en nog geruime tijd na de capitulatie Volk en Vaderland is blijven lezen.  

Het is interessant om de getuigenis van Dieters ook verder te volgen. Ik citeer hiertoe het Vrije Volk –artikel onder het kopje  ”Vrijmoedig”.

Als getuige in de zaak zei de heer Dieters, als 40-jarige vrijwillig bij de Waffen-SS te zijn gegaan. ”Maar ik ben daarvoor gestraft, ik heb mijn Nederlanderschap teruggekregen en ik mag hier met een zekere vrijmoedigheid staan.”
”Ik heb de heer Lambers gewaarschuwd geen proces te beginnen. Ik heb hem gewezen op de gevaren van de ”heksenketel van de publiciteit” en de ”hetze tegen oud-politieke delinquenten”. ”Het moet nu eens uit zijn” gaf hij als motief , ”dat wij als inzet van politieke strijd worden”gebruikt
  ”Wij, Lambers en ik, moeten elkaar niet meer als vijand beschouwen, maar als vriend- zoals wij vroeger waren.”
”Ik heb er geen behoefte aan de heer Lambers te duperen. Hij mag in de politiek blijven, hij mag er ook uit gaan. In de landbouw is hij voor ons de juiste man op de juiste plaats. Met dezelfde ”Ausdauer” als hij nu de landbouw dient, diende hij toen de NSB.” Aldus de heer Dieters.

Bevindingen RIOD

Bovengenoemde krantenartikelen zijn gearchiveerd bij het RIOD, het Rijksinstituut voor Oorlogsdocumentatie. De hierin gedane berichtgeving is voor het RIOD zelf blijkbaar geen aanleiding geweest om nader onderzoek in te stellen. Ze zijn bijvoorbeeld niet nagegaan 
of de verklaring van Dieters dat hij met oom Gezienus en mijn vader in 1933 naar een NSB-vergadering in Groningen zou zijn geweest op waarheid berustte. 
De uitslag van het kort geding hebben wij echter  vreemd genoeg niet in de Riod-archieven 

kunnen vinden.  Daarvoor moest ik naar het Rijksarchief in Groningen.

Het gaat om het kort geding dat op maandag 6 maart 1967 zou hebben gediend voor de president van de Asser rechtbank.  Er was echter geen inzage in het vonnis mogelijk, omdat er nog betrokkenen  in leven zouden kunnen zijn. Mogelijk dat dit met het onderwerp te maken heeft, want de rechtspraak is toch openbaar. 
Gemobiliseerd en betrokken bij de Duitse aanval in 1940 
Over dit korte maar indringende stukje in het leven van mijn vader heb ik een apart document samengesteld, mede aan de hand van een bezoek aan het Nederlands Instituut voor Oorlogsdocumentatie in Den Haag.  Zie hyperlink na einde.
Na de capitulatie keerden mijn ouders  eerst weer terug naar Hoogezand, totdat mijn vader een baan kreeg bij de provinciale voedselcommissaris van Groningen.

Daar moest hij beroepshalve veel met de Duitsers werken. Volgens Mia had hij veel contact met een Duitse officier, Winter genaamd, met wie hij het wel goed kon vinden. Maar of het een goede Duitser was is toch de vraag want deze man heeft zich bij de bevrijding van Groningen zelf van het leven beroofd. Pa heeft wel eens verteld dat hij daar een keer, op dat Scholtenshuis, want daar zat de zakelijke tegenhanger, een keer in moeilijkheden is gekomen en dat hij het toen erg benauwd had gekregen. Dat was toen hij de uitdrukking ”een goede Nederlander” gebruikte, wat de Duitser opvatte alsof hij een NSB’er geen goede Nederlander vond. Zoiets was het. Gelukkig bleef hij rustig en wist hij zich er uit te kletsen. 
Een paar jaar na de bevrijding zijn we naar Assen verhuisd. Daar kon mijn vader een goede baan krijgen bij het Drents Landbouw Genootschap als directeur van het boekhoudbureau. 

Dat was op een tip of misschien zelfs voorspraak van zijn broer, oom Gezienus, die toen al een vooraanstaande positie in de boerenstandsorganisatie had. Ik weet niet of hij toen al voorzitter van het DLG was.
Voor zover ik kan nagaan was het mijn vader zijn vierde baan. Aan de andere kant gaf mijn vader weinig om geld. Misschien kwam dat omdat hij het jongste kind bij het huis was en door iedereen werd verwend. Mijn moeder, die veel ambitieuzer was, heeft zich er jaren later vaak over beklaagd dat hij nooit om opslag heeft gevraagd, hoewel hij het ene na het andere diploma haalde. Maar op een gegeven moment verdiende hij toch genoeg om op te kunnen trouwen en een eigen huis te kunnen betrekken. Mijn ouders trouwden in 1937.  Ze gingen wonen in Hoogezand, want daar was het stroverkoopbureau gevestigd. Tegenwoordig zou die baan niet meer bestaan hebben, want er wordt helemaal geen stro meer verkocht. (?)  
Blijkbaar kreeg hij daar bij het stroverkoopbureau toch af en toe opslag, want op een keer zei hij tegen mijn moeder dat, zodra hij f 3000 verdiende (per jaar), er wel ruimte was voor een buitenlandse reis. Dat was in die tijd behoorlijk bijzonder. Maar daar kwam de oorlog dus tussen. 

Zijn derde baan was dus die bij de voedselcommissaris. En in 1947 werd hij directeur van het boekhoudbureau van het DLG in Assen. Hij was toen 34. Dat betekende toch een behoorlijke carrière, want bij dat boekhoudbureau had hij toch een vijftal assistenten en twee secretaresses. Ik kwam er wel eens. Hij had daar een eigen kamer. Daar was ik best wel een beetje trots op. De anderen zaten in een groot vertrek bij elkaar en de twee secretaresses zaten in een soort serre.  Na deze baan zou hij nog een keer switchen om directeur te worden van  de CAVV Noord en Midden Drenthe, een landbouwcoöperatie, ook in Assen. 
Daar kwam ik ook nog wel eens. Vooral toen ik daar in een van de opslagloodsen feesten mocht houden. Dat werden geweldige feesten in het saaie Assen van die dagen. De uitnodigingen mocht ik stencilen op de stencilmachine van het kantoor. Ik heb me achteraf wel verbaasd dat hij mij daar toestemming voor gaf. Er zijn daar wel eens zestig man geweest. Omdat er ondanks mijn verbod bodem op de meelzakken  gerookt werd, hebben we de feesten later verplaatst naar de kantine. Daar hebben we midden in de nacht nog een keer de politie aan de deur gehad. Gelukkig had dat geen vervelende gevolgen. Maar ik zou wel eens willen weten hoeveel vaders dit in zo’n functie zouden hebben toegelaten. Hij was dus erg gemakkelijk voor ons als kinderen. 

Hij had in ieder geval ook een ruim hart. Sommigen zullen hem misschien gekke Gerrit gevonden hebben. Een feit is dat er bij de fusie tussen de CAL en Ons Belang in Assen maar ruimte was voor één directeur. Directeur Halfman van Ons Belang  moest daarom weg, want Ons Belang was de kleinste van de twee. Mijn vader werd de nieuwe directeur met een naar ik aanneem hoger salaris. Maar dat vond hij toen zo sneu voor Halfman dat hij aanbood om de directiezetel met zijn tweeën te bezetten en elk de helft van het salaris te nemen.  

Mijn moeder zal daarover not amused geweest zijn. We waren ten slotte wel met vijf kinderen en de studies van de kinderen kostten natuurlijk wel het nodige. Reina ging bijvoorbeeld naar de DEVA in Almelo en Marjan ging naar de Kunstacademie. Ik studeerde aan de Rijksuniversiteit, maar dat gebeurde grotendeels op basis van een renteloze studielening. Het is dan ook een van de redenen dat onze moeder op  latere leeftijd wat ging bijverdienen als inval onderwijskracht. 

De passies en hobbies van mijn vader
Ik denk dat hij twee passies had: muziek en de natuur. Je kunt die twee echter wat moeilijk vergelijken. Passie voor muziek kun je uitleven, maar  wat met passie voor de natuur? Het is meer liefde voor de natuur. Of je verbonden voelen met de natuur. Ik denk dat de meeste mensen die op een boerderij zijn groot gebracht de rest van hun leven wel een zekere liefde voor of verbondenheid met de natuur zullen behouden. 

Zijn passie voor muziek bleek dus al uit zijn vertelling dat hij ooit op de markt de serenade van Tsjaikovsky op een grammofoon had gehoord. Zijn voorkeur veranderde met de jaren. Was het eerst vooral Tsjaikovsky, vooral de laatste drie symfonieën, die aangaven dat hij gevoelsmens was,  later werd het meer Brahms, die met vooral zijn vierde symfonie en zijn beide pianoconcerten  hem in vervoering konden brengen. De melodieën speelde hij vervolgens zo na op onze piano. Helaas was mijn moeder niet altijd zo gediend van Pa zijn muziek, wat hem zeker wel eens gegriefd zal hebben. Vooral als ze dan vroeg of  het met zijn  ”getjoedel” wat minder kon. Toen hij na zijn scheiding uiteindelijk bij Mia introk werd het echter niet veel beter, want bij haar moest hij de muziek door een  koptelefoon beluisteren. 
Hij vertelde ons ook graag over de muziek die hij mooi vond. Zo voelde hij nogal eens een drang om ons uit te leggen wat de betekenis was van de verschillende onderdelen van bijvoorbeeld de Symfonie Fantastique van Berlioz of van Tils Eulenspiegel Lustige Streiche van Richard Strauss. Af en toe kon hij daar wel eens wat dwingend in zijn. 
Dat was een beetje vergelijkbaar met het bridgen dat ik ook zo nodig moest leren. Dat was ook min of meer een passie van hem.  Als ik de pech had nog op te zijn als hij van zijn bridgeclub thuiskwam,  dan kreeg ik zijn beste spellen van die avond uitgelegd.  Hij legde zo alle 52 kaarten die de vier spelers gehad hadden op tafel en speelde het spel voor mij nog eens over.  ”Nou en toen sneed ik met hartenboer op de vrouw van mijn buurman en maakte daardoor een overslag”. Ik werd er wel eens flauw van.
Maar ik vond het wel knap dat je dagen of zelfs weken later nog spellen weet te herinneren.
Dat van dat pianospelen vond ik evenzeer knap. Dat je gewoon met twee handen een bepaalde passage van een componist die je net gehoord hebt naspeelt.  Het is doodjammer dat hij geen les gehad heeft. Maar hij had natuurlijk op latere leeftijd ook nog eens les kunnen nemen. Volgens mij heeft hij nooit een noot van papier af gespeeld. 
Het is jammer dat hij, toen hij bij Mia introk, daar geen piano tot zijn beschikking had. Maar in haar flat was het daarvoor misschien te gehorig.  Navrant is dat, toen hij na een aantal jaren vanwege zijn ziekte van Alzheimer niet meer bij haar in huis kon blijven, hij in  verpleegtehuis Innersdijk terecht kwam waar ze wel een piano hadden. 
Vreemd was dat hij in die laatste paar jaar ook met historische figuren aan kwam die in zijn jeugd blijkbaar indruk op hem gemaakt hadden en waar wij geen weet van hadden. Zoals de Poolse generaal Dabrovsky. Daar begon hij over toen bij een of andere gelegenheid het Poolse volkslied gespeeld werd. Toen wist hij nog te vertellen dat generaal Dabrovsky de Polen in Italië naar de overwinning geleid had. Het is dan ook een veel heftiger volkslied dan dat gedragen Wilhelmus van ons en vooral de uitvoering tijdens de vijftigjarige herdenking van de oorlog in Warschau met Jaruzelski en Mazowiecki, die ik heb opgenomen,  maakt nog steeds veel indruk op me.

Pa vertelde en droeg wel vaker voor in verband met bepaalde muziekstukken. Zo kon hij ook het gedicht van Erlkönig voordragen, waarop Franz Schubert een van zijn meesterstukjes componeerde. Tegenwoordig kun je al die uitvoeringen zo van de televisie in grootbeeld op je dvd-recorder opslaan en krijg je zowel het beeld als de muziek inclusief de tekst van het gedicht als ondertitel. Pa moest het doen met cassettebandjes en in de tijd dat hij bij Mia was kon hij ze alleen met een koptelefoon afluisteren. Toch had hij het al een stuk beter dan zijn moeder, die aangewezen was op de draadomroep waarop twee of vier radiozenders te horen waren. Zo zit er toch vooruitgang in de kwaliteit van het leven.  

Zijn liefde voor de natuur ligt iets gecompliceerder dan met de muziek. Hij heeft het van huis meegekregen. Op een boerderij kom je als kind nauw met de natuur in aanraking en dat blijkt ook uit zijn opstellen als achtjarige, die gingen over musjes en over een spreeuw.  
Als hij of met mij samen bezig was in het bosje in Norg, kwam daar ook wel eens een bezoeker. Zo kuierde daar soms een oudere boer rond. Eleveld heette hij en hij kwam uit Langeloo, een kankerpit eerste klas. Hij bevestigde alleszins het beeld van de kleine boer, die altijd wat te klagen heeft. Hij was daarbij niet vies van hartige taal. Erg stichtelijke opgevoed was hij niet. Met enige afschuw merkte ik verder op dat hij bij elke vloek een van zijn tabaksfluimen links of rechts van ons in het gras liet neerkomen.  Als wij hem na een tijd weer eens zagen aankomen, zei mijn vader, “daar komt het vloekbeest weer aan”. Mijn vader kon overigens goed met het gewone volk opschieten. Dat wil zeggen met mensen die na hun lagere school niet veel meer bijgeleerd hadden en gewend waren met hun handen te werken. 
Mijn moeder ergerde zich er wel eens aan, dat Pa tijdens personeelsfeestjes zich het liefst met de arbeiders leek op te houden. Daarom ging ze vaak niet mee naar dat soort gelegenheden. Maar deze heidense kankerpit uit Eleveld was mijn vader zelfs te veel. Toen hij een hele tijd was weg gebleven vroeg mijn vader vroeg zich af of hij zich misschien dood gevloekt had.
Dat was dus allemaal in het bosje bij Norg. Als we het thuis over het bosje hadden, dan was dat het bosje in Norg. Het was het laatste kamp bos tussen Norg en Een, voor de Enerbrug. 
Pa had het gekocht van een boer in Tynaarlo, Eefting heette hij geloof ik. Daarvoor had hij al eens zijn hoofd gestoten met een stuk aan de weg Assen- Hooghalen. Dat was jammer, want daar mochten later vakantiehuisjes op. En daar was het Pa om te doen. Hij had dus blijkbaar wel de ambitie om later nog eens rijk te worden, of in ieder geval rijker. Hij zal daarbij wel het lot van zijn kinderen op het oog gehad hebben, want voor zichzelf was hij zeker niet materialistisch ingesteld. Bij het DLG in Assen waar hij jarenlang directeur van het boekhoudbureau was vroeg hij bijvoorbeeld, volgens mijn moeder , nooit om opslag. Dat ging zo ver dat, toen hij er weg ging om directeur te worden van de CAL aan de Havenkade, zijn eerste assistent, Jansen, hem wel wilde opvolgen, maar alleen als hij twee keer zo veel ging verdienen als Pa toen. Terwijl Ma volgens zeggen altijd maar moest ”pizakken” , zoals ze dat uitdrukte, met de weinige middelen die zij voor het huishouden kreeg.
Het is volgens mij ook een van de diepere oorzaken voor het slechte huwelijk dat die twee met elkaar gehad hebben. Mijn moeder, die mijn vader gebrek aan ambitie verweet. 

Toch heeft mijn vader dus wel degelijk de bedoeling gehad om het financieel later beter te krijgen, want daar waren die bosaankopen toch in de eerste plaats voor bedoeld. Het eerste bosje in Norg was 2 hectare 17 en betrof gekapt bos met een verplichting tot heraanplant. Later heeft hij er nog twee aangrenzende stukken bijgekocht, waarmee het complex op iets van 6 hectare kwam.  
Hij heeft zich daar in dat bos behoorlijk afgebeuld. En mij erbij. Daar heb ik ”knooien” geleerd. Eerst moesten alle bij de houtkap afgezaagde de takken worden opgeruimd. Daar heb ik pas echt de smaak van fikkie stoken gekregen. Wij maakten daar enorme takkenbulten, zo groot zo wat als een paasbult. Een beetje afgewerkte auto-olie erover -het woord milieu bestond in die tijd nog niet-  en dan een lucifer er tegenaan. Soms duurde het wel even want de takken waren nog niet echt droog. Maar als die dan een keer ging, dan ging die ook goed. Soms staken we een paar bulten achter elkaar aan. Ik weet nog dat we ook een keer kwamen toen het een tijdje wat droog geweest was. We staken er weer een paar aan. Een half uur later brandden er toen spontaan wel vijf. Het vuur kroop spontaan over de heide naar de volgende bult, richting het nog staande bos. Toen werd het van vuur maken naar vuur doven. Met de schop zand gooien en sleuven heidevrij maken. Als gekken. Opeens hoorden we een sirene. Kwam daar verdomme de bosbrandweer aanzetten. Die had rook vanuit hun brandtoren gezien. Gelukkig hadden we het toen net weer zo’n beetje onder controle. 
’s-Avonds als we terug reden begon Patrick vanaf het bruggetje over de Norgervaart bij Smilde ongedurig te worden. Net als een paard dat de stal ruikt. Daarom noemden wij die brug  ”het jeuzelbruggetje”. Zo ontstaan namen.

In ons ”dagverblijf”, een houten loodsje,  gebruikten we onze lunch. Die bestond  uit een thermoskan koffie, een paar boterhammen en een stuk kantkoek, dat we onderweg bij een bakkertje in Norg kochten. 

In het loodsje stond wat gereedschap, zoals een plantschop. Pa dacht dat dit loodsje het begin kon zijn van een heus vakantiehuisje, net als welke verderop in het bos stonden. Maar het is helaas nooit gelukt om een bouwvergunning te krijgen voor de percelen die hij gekocht had. Maar hij moest ze wel herinplanten. Beleggingstechnisch een miskoop dus. 

Pa gaf het echter niet op, want een aantal jaren later kocht hij in Zeegse al weer een bos. Het lag midden tussen de weilanden en je kon er moeilijk komen. Ook daar is hij echter nooit verder gekomen dan een kleine caravan of iets dergelijks. Ook  een miskoop dus. Het pad van een kleine boseigenaar ging in die tijd niet over rozen. Je kon dan wel van de natuur houden , maar als de reeën weer eens de bast van de jonge lariksjes, die we met veel zweet hadden ingeplant, hadden afgepeuzeld, dan kon je die beesten wel dood wensen. Pa heeft nog een keer een blik met een geurmiddel van een of ander groot roofdier gekocht, Herzhoornolie.  Daarmee konden de reukorganen van de reeën op de proef gesteld werden. En die van ons erbij. Die rotreeën hebben trouwens ook een keer mijn sperziebonenoogst opgevreten. We hadden daar een plantbed, waar we eenjarige boompjes opkweekten tot we die in het bos konden uitzetten. Toen dat gebeurd was, kwam er dus grond vrij en ging ik daar sperziebonen verbouwen. Die mochten dan mee met kweker Hilbers, waar ik vaak vakantiewerk deed,  naar de veiling. Een aardige bijverdienste boven op het zakgeld. Maar op de zondag dat ik zou gaan oogsten was alles tot de grond toe kaal gevreten. Dat hadden die verrekte reeën dus ook gedaan, ondanks de omheining van bijna twee meter hoog gaas.

Het boswerk was echt zwaar. Eerst moest de grond afgeplagd worden. Dat deden we met een stek. We plagden stroken van 30-40 cm breed af over de hele breedte van het bosje, zo’n 80 meter denk ik. Daar maakten we dan vervolgens met een plantschop een gat in. Daar kwamen dan de jonge lariksjes, douglas -of fijnsparren of Oostenrijkse den, de Pinus Austriaca,  in. Dat afplaggen was heavy, vooral als er van dat taaie bentegras
 groeide. Dan moest de stek voortdurend geslepen worden. En dan al die wortels die gerooid moesten worden. Ik heb in mijn hele leven niet zulk zwaar werk verricht als daar in dat bosje in Norg. Ik had er echter geen hekel aan. 
In die zin kon je dus noch mijn vader noch jezelf lui noemen. Anderzijds kon ik het ook goed waarderen om een tijd lang tegen een bultje uit de wind aan de zonzijde te liggen.
Bosbouwkundig is het dus allemaal geen succes geworden, onder ander vanwege de reeën. Wel is er uiteindelijk een fraai stukje natuur ontstaan. Ik ben er wel eens met een vriendin geweest en dan was het mooi dat je van die schoonheid kon genieten. Kon ik eindelijk toch nog oogsten.

Het is nu een natuurgebied van het Drents Landschap en die heeft het tot vogelbroedgebied verklaard. In het voorjaar mag je het niet betreden. Maar het is kennelijk ook voor mountainbikers een mooi terrein, want laatst hadden ze het in hun route opgenomen. 

Het tweede bosje van Pa lag in Zeegse. Als belegging was het een niet veel beter lot beschoren dan bosje Norg. Anders dan met bos Norg had de nieuwe eigenaar het erg verwaarloosd, waardoor het ook recreatief weinig waarde heeft gekregen. 
Ten slotte heeft Pa nog een lap grasland gekocht bij Geelbroek. Wat een naam. Dat was bij Ekehaar in de buurt. Daar moesten populieren op. Die zouden  voor een rijksdaalder per jaar aangroeien  zei men toen. Ja, als ze een maal goed aangeslagen waren misschien. Er rustte echter weinig zegen op de bosbouwkundige werken van mijn vader. Ik geloof dat er twintig jaar later nog drie of vier populieren stonden van de paar honderd die we daar toen gepoot hebben.

Maar of mijn vader al die bosjes alleen voor belegging gekocht had betwijfel ik. Hij kocht zich er ook een stuk vrijheid mee, zodat hij zaterdags niet met de soesa van een groot gezin zat.  Maar daar heb ik hem nooit naar gevraagd. 
Zijn avontuur met de turfstrooiselfabriek

Een ander commercieel avontuur van hem was zijn participatie in de Noord Nederlandse Turfstrooiselfabriek bij het Fochteloërveen. Hij was een van de zes aandeelhouders. De belangrijkste aandeelhouder was de heer ten Cate van de gelijknamige textielfabriek in Almelo. Deze werd ook de president-commissaris. 

Er is een boek over die turfstrooiselfabriek geschreven, waarin de lotgevallen van deze onderneming en van de daarbij betrokken personen zijn beschreven. Alleen niet van Pa, want hij was een van de zes aandeelhouders die de schrijfster, Alie Alberts, niet heeft kunnen achterhalen. Pa was er in getrokken door zijn buurman, de heer S. Bron. Die van het klaverjasclubje. Hun dochter heette Wennie. Ze was van mijn leeftijd en ik heb nog een foto van haar en mij en nog een buurmeisje, Katinka, gezeten op het stoepje van het grote huis van Katinka, naast dat van Bron. 

Over de heer Bron wordt in het boek ”Ik ben blij dat er nog wat overgebleven is” letterlijk een boekje open gedaan. Ik dacht dat hij bij de Asser Courant werkte, maar volgens  de auteur zou hij als administrateur bij de Nederlandse Turf Centrale gewerkt hebben. De heer Bron werd benoemd tot directeur van de fabriek. 

Eind 1951 ging de turfstrooiselfabriek in bedrijf en al vanaf maart 1951 werd er door ongeveer 20 arbeiders turf afgegraven. In januari 1952 wordt de Noord-Nederlandse Turfstrooiselfabriek formeel opgericht, hetgeen blijkt uit de Nederlandse Staatscourant van 24 januari 1952. De N.V. wordt gevestigd in Assen en daar wordt ook kantoor gehouden. 

Helaas blijkt na enige tijd dat dat kantoor houden niet al te  professioneel gebeurde. Buurman  Bron voerde wanbeleid. Wij noteren uit het relaas van de technisch adviseur, de heer Jan Tip, het volgende:

”De heer Bron kreeg een budget van f 90.000 voor eventuele uitgaven. Na enige tijd bleek echter dat de heer Bron totaal niet als een goed huisvader met andermans geld om kon gaan, en bovendien zeer eigenwijs was, waardoor hij niet luisterde naar goede adviezen.  Hij schafte zoveel volkomen nutteloze dingen aan dat hij in geldnood kwam, de aannemer niet meer kon betalen  en schulden ging maken. Dit had tot gevolg dat al voor de fabriek in werking werd gesteld, hij in een minder goed daglicht kwam te staan………  Er bleef de NV niets  anders over dan hem wegens ongeschiktheid te ontslaan.  Hierover bleek hij zeer gebelgd te zijn. Enige zelfkennis ontbrak hem kennelijk nog…..” 

Toen dit speelde was ik tien jaar. Mijn vader zal tijdens het eten mogelijk wel eens iets gezegd hebben over die vermaledijde turfstrooiselfabriek, maar meer dan de naam ten Cate is mij niet bij gebleven. Verder met het relaas van de heer Tip. 

”Het resultaat was dat een en ander weer strubbelingen gaf tussen de aandeelhouders waardoor de onderlinge verhoudingen er niet beter op geworden waren. Toen dan eindelijk de dag was bepaald waarop de fabriek weer in werking zou komen wilde ik daar beslist bij aanwezig zijn. Voor ik vertrok kreeg ik echter een telefoontje dat de fabriek die nacht was opgebrand. Oorzaak: Brandstichting. De politie heeft de dader nooit gevonden….”

Aangezien de heer ten Cate niet meer met de andere aandeelhouders wenste samen te werken, stelde hij ze voor de keus gezamenlijk zonder hem verder te gaan of anders hun aandelen  aan hem over te dragen. Hij gaf ze veertien dagen bedenktijd. Toen die termijn verstreken was bleek dat de heren geen kans hadden gezien het geld voor de overname van de aandelen van de heer ten Cate over te nemen. Daarop werd ten Cate de enige eigenaar en er kwam een andere directeur, de heer Harder. Onder zijn leiding bleek de fabriek goed te draaien. De heer Bron was inmiddels met de noorderzon vertrokken. Hij was naar Canada geëmigreerd. Met achterlating van al zijn schulden. Ik weet nog dat Pa dat niet zo mooi vond. 

 De brand op de fabriek heeft de gemoederen nog lang bezig gehouden. Sommige mensen meenden iemand over de hei te hebben zien weg vluchten. Was het een stroper geweest? Er werd zelfs een helderziende geraadpleegd en deze meende te weten dat de dader uit een van de omliggende dorpen rond de fabriek afkomstig was. 

Ik geloof dat ik er nog een keer met mijn vader heen geweest ben, toen de fabriek afgefikt was. Het is wel zeker dat Pa er niet veel lol aan beleefd heeft. Een hoop ruzie, zijn buurman die hem er in getrokken had, in diskrediet geraakt en met de noorderzon vertrokken. En waarschijnlijk een flink deel of alles van zijn inleg naar de filistijnen.

Een minder opwindende belegging waren zijn effecten. Daar was hij niet zo erg in  geïnteresseerd. Maar toen ik een jaar of vijftien was ik des te meer en zo handelde ik wel voor zijn rekening. Nu gaat beleggen met ups en downs. En zo verging het mij ook. Een grappige anekdote is dat toen hij een keer terug van zijn werk was en een huisvriend op bezoek had, ik met een sip gezicht de kamer zou zijn binnengekomen en mijn vader had meegedeeld dat AKU die dag tien punten gezakt was. Die kennis had daar later vreselijk om moeten lachen. 
Ik geloof dat het om Rein(d) Brouwer ging. Dat was een van Annerveenschekanaal (?) afkomstige schrijver en een huisvriend van ons. Waar of precies mijn ouders hem van kenden eet ik niet. 
Of het hier om de Reind Brouwer gaat die in Wikipedia beschreven staat weet ik niet, maar het zou heel goed kunnen, want die is in 1910 in Siddeburen geboren. Bovendien lijken de titels van  zijn gepubliceerde romans veel op de titel van het boek dat bij mijn ouders in de kast stond: “Hoe groen was mijn dal”.

De bosmanege

Het laatste financiële avontuur van Pa was de bosmanege in Assen. 
Waar de hele familie veel affiniteit mee had was met paardrijden. Mama is er geloof ik mee begonnen. Toen heb ik een paar jaar gereden. Dat was bij de Bosmanege aan de Broeklaan in Assen, toen gedreven door Theo Homan, mijn voormalige gymnastiekleraar op de HBS.  Aan gymles geven had hij minder aardigheid dan aan zijn paarden. Hij was vaak ziek, dat kwam toen ook al voor, maar hij werkte dan gewoon in zijn manege. Als hij wel op school was kregen we bijna altijd volleybal, na een paar minuten lopen. En verder kon hij goed ouwehoeren. Hij heeft ons uiteindelijk ook die manege aangepraat. Wim reed er inmiddels ook en die is er mee doorgegaan.

Achteraf was het niet zo handig van Pa om die manege van Theo Homan over te nemen, samen met nog twee vennoten. 
Een belangrijke overweging bij hem was dat hij zich zorgen maakte over de toekomst van Wim, omdat die op school weinig ambities toonde. Wellicht zou hij dus later  een  bestaan kunnen opbouwen in die manege. 

Ik denk niet dat hij heeft kunnen bevroeden waar hij zich toen in begeven heeft. 

Het was weliswaar geen wespennest waar hij zich in stak, maar een bloeiend bedrijf was het ook allerminst.  Kortom, daar is hij ook al niet rijk van geworden. En nog een hoop kopzorgen en ruzies op de koop toe. De ene vennoot was paardenhandelaar Brunsting en de andere was een Jood, van Dam. Allebei wat gehaaider dan Pa. Verder nog gedoe met de buurt, die niet blij was met de stank en de bijbehorende vliegen. Mede daardoor was de relatie met de gemeente Assen niet om over naar huis te schrijven. Het was natuurlijk waar dat een manege niet midden in een woonbuurt past.  Maar medewerking verlenen aan de verplaatsing van de manege was er ook niet bij. Assen was een rooie gemeente met een gemeentebestuur met weinig fantasie, dat een manege alleen als een voorziening voor de rijkeren zag en die vond zij moesten  zich zelf maar zien te redden. Dat er  ook gehandicapte jongeren reden ging aan ze voorbij. 
Die Theo Homan had een gammele zooi achtergelaten en dus rezen de renovatie- en onderhoudskosten de pan uit. Volgens mij heeft Pa daar een groot deel van zijn spaarcenten mee verspeeld. Volgens Mia heeft hij onder meer f 50.000 voor een reconstructie uitgegeven. Dat kan wel kloppen want hij heeft bij de verkoop van de manege een hypotheek van f 58.000 af moeten lossen. Op 20 januari 1986 heeft hij de manege inclusief de daarbij behorende woning, boxen, stallen en open grond, in totaal groot 27 aren en 8 centiaren en voor f 137.000 aan Wim verkocht. Daarvoor had elk van hen had een taxateur in de arm genomen en beiderlei taxaties werden gemiddeld. 
Daarna heeft Wim nog jarenlang geprobeerd om de grond aan projectontwikkelaars te verkopen, maar dat heeft uiteindelijk ook het schip met zoere vruchten niet gebracht.  Pas veel later mochten er dan toch huizen op en toen heeft de grond natuurlijke het veelvoudige van de verkoopprijs opgebracht. Het zou interessant zijn om na te gaan wie daar nu uiteindelijk van geprofiteerd heeft. Maar Pa heeft het alleen maar een hoop geld gekost.

Zijn investering in het bosje bij Zeegse heeft dan toch iets meer opgeleverd. Ik geloof dat hij het gekocht had voor f 2500 of f 5000. Dat was een paar jaar later dan zijn eerste aankoop in Norg. Ergens in 1977 heeft hij dat perceel van 1,28 hectare verkocht voor f 19.000. In de boedelscheidingsakte met Ma staat dit perceel echter voor 1 hectare 53. 

Wat overigens wel leuk aan de paardenhobby was waren de jeugdruiterkampen die de familie Lambers organiseerde. Mama had daar een belangrijk aandeel in. Zij runde het huishoudelijke gedeelte van het kamp en dat was niet gering met een stuk of twintig kinderen van zo rond de tien jaar. Ze zijn daar op verscheidene plaatsen mee geweest.  Die keer in Norg heeft Ma zelfs helemaal in haar eentje georganiseerd. De kerels wisten niet eens waar het was en waren doodnieuwsgierig geweest. Vanuit dat kamp in Norg werd er met de paarden wel eens  naar het Esmeertje gereden en vanwege de geringe diepte kon je er met de paarden doorheen waden. Dat was natuurlijk goed gaaf.  Het mooie was dat die jeugdruiterkampen ook nog wel wat in het laatje brachten.
Pa heeft na zijn scheiding, in 1969, nog een jaar of drie in de boerderij bij de manege gewoond. Toen waren er een aantal appartementjes afgetimmerd en waren er tenminste wat huuropbrengsten.
Zelf bewoonde hij het hoofdvertrek. Maar omdat dit tevens de gemeenschappelijke woonkamer was en de huurders daar dus naar de tv konden kijken was hij niet zo content met dit onderkomen. Mede daardoor zat hij ’s-avonds vaak in de foyer. Dan werden er wel eens rondjes gegeven, of gaf hij er zelf eens een. Hoe gaat dat? Het gevolg was dan dat hij de volgende dag niet altijd even fris was, terwijl hij nog wel een baan had en elke dag met de auto naar Meppel op en neer moest, waar de Landbouwbank gevestigd was. 
Hij had er weliswaar uit kunnen stappen toen de fusie tussen de coöperatie in Assen en de CLM een feit was. De directeuren konden hun salaris en auto behouden tot hun pensioen. Dat was dus best een riante regeling. Maar Pa wilde graag iets terugdoen en zo werd hij belast met de kredietbewaking bij de CLM. Daar was hij zeker geschikt voor want hij wond zich niet gauw op. Hij was in het algemeen nogal gemoedelijk, haast bij het flegmatieke af. En soms moest hij best wat overredingskracht gebruiken als een boer met een achterstallige schuld wat halsstarrig bleek, waardoor zijn schuld nog verder opliep. Als Pa dan had uitgelegd dat de schuld door de rente steeds hoger werd wilde zo’n boer nog wel eens een tienduizend  gulden tussen het beddengoed vandaan halen. 

De date van zijn leven
Maar zo’n baan combineerde toch wat minder met het bestaan dat hij na werktijd rond de manege voerde. Dat in combinatie met de weinige privacy die hij daar op de boerderij had deed hem besluiten op een kennismakingsadvertentie van een dame uit Groningen te schrijven.
Het ging om een dame van 47 jaar, die financieel onafhankelijk was en die contact zocht met een heer van enig niveau zullen we maar zeggen. Want Mia, zo heette zij,  herinnert zich de tekst niet meer. 

Die annonce leek Pa wel wat en hij schreef een brief waarin hij zijn situatie omschreef. Hij schreef dat 59 jaar was- we hebben het dus over 1972- en een baan had bij een financiële instelling en dat hij sinds drie jaar gescheiden was en alimentatie  betaalde. Verder was hij van huis uit Nederlands Hervormd, vermeldde hij, maar hij was geen lidmaat meer, omdat hij vond dat de kerkelijke bijdrage veel te hoog was. Dat is wat Mia zich nog van die brief kan herinneren.

Omdat Mia echter al een hele serie brieven had gekregen waar ze weinig enthousiast over was -het niveau van de respondenten vond ze onvoldoende- en Pa daar wat achter aan kwam, reageerde ze niet direct, ook al vond ze het niet zo’n gekke brief. Maar toen belde Pa haar en vroeg of ze zijn briefje niet ontvangen had en of hij niet een kopje koffie kon komen drinken. Dat wilde Mia wel, maar niet bij haar thuis. Ze stelde daarom Hotel Bieze in Borger voor.  Ze zou hem kunnen herkennen aan zijn gele Opel en aan gele kousen met knickerbocker. Dat gele vond ze maar zozo, maar het weerhield haar niet. Daar bij Bieze bleef het niet bij een kopje koffie, er kwam een hele maaltijd achteraan  en zo werd daar de basis gelegd voor een vijftien jaren durende kameraadschap. 
De eerste zaterdag kwam hij alleen op bezoek, maar de tweede zaterdag kwam hij met wat spullen en opende ongevraagd de kamer van de logeerkamer met de bedoeling daar zijn scheerspullen op bed te gooien. Waarop Mia hem vroeg of hij daarvoor uitgenodigd was. Pa zou daarop ietwat bedremmeld gereageerd hebben. Het incidentje tekent zijn onbevangenheid.   

Pa was een heel andere man dan de overleden echtgenoot van Mia. Die was de zoon van een grote boer geweest en in de scheepvaart  terecht gekomen. Toen hij Mia ontmoette, nadat hij weduwnaar was geworden, was hij veertig jaar ouder dan zij en al 79. Hij was daarvoor met een vrouw van stand getrouwd en had Mia ooit eens toegevoegd dat zijn overleden vrouw bepaalde dingen beter wist dan zij. Pa was veel bescheidener, terwijl hij toch veel wist. Zo wist hij bijvoorbeeld veel van muziek af, i.t.t. de eerste echtgenoot van Mia. Pa was daartegenover veel minder zakelijk dan Roef Schuiling. Roef was ook een sportieve figuur geweest. Die sprong op zijn 83e nog van de hoge duikplank. Kort door de bocht zou je kunnen zeggen dat haar eerste man meer geld dan kennis had en dat het bij pa meer andersom was.  
Pa vroeg op een gegeven moment of hij en Mia niet beter konden trouwen, maar hier was Mia geen voorstander van, omdat Pa kinderen had. 

Maar wel zijn ze dus samen gaan wonen. Dat was al een half jaar na de kennismaking en  een jaar nadat Mia weduwe was geworden. Een samenlevingscontract hebben ze nooit gesloten. Wel heeft Mia op instigatie van Pa voorafgaand aan een wintersportvakantie die ze samen ondernamen een testament opgemaakt, waarin onder andere kwam dat hij er bij haar overlijden zou kunnen blijven wonen. (Mia bewoonde overigens een huurappartement, een met een bijzonder fraai uitzicht op het Noorderplantsoen, de Noorderhaven en het Reitdiep)   
Het huishouden voerden ze voor gemeenschappelijke rekening. Anders dan vroeger thuis deed Pa hier wel wat kleine huishoudelijke klusjes, zoals koffie zetten. Hij maakte ook zijn eigen bed op en poetste zijn eigen schoenen. Er waren eigenlijk nooit problemen. Pa was een gemakkelijke man. De eerste jaren ging hij overdag naar zijn werk in Meppel. Totdat hij op zijn 65e met pensioen ging.  
De eerste jaren gingen ze ’s-winters met wintersportvakantie. Dat ging met een bus naar Oostenrijk waar ze gingen langlaufen. Dat waren waarschijnlijk ”die schone Zeiten”, waar hij het later wel eens over had. Ze zijn in het zelfde gebied, Lermoos was het geloof ik, ook eens in de zomer geweest. Het viel Mia toen op dat hij zonder veel moeite tegen een steile helling op kwam, ondanks dat hij bijna zijn hele leven  last heeft gehad van astmatische bronchitis. 
Tijdens die vakanties gingen ze vaak hun eigen weg, los van de groep waarmee ze op reis waren. Een beetje een Einzelgänger was  mijn vader volgens Mia dus wel.
Daarom ging hij volgens haar ook zo graag naar dat bosje van hem in Norg. Alleen met de hond en met een fles water. Hij ging daar inderdaad ook wel eens alleen heen, maar hij stelde het wel op prijs als ik meeging. Volgens mij ging hij niet meer zo veel naar dat bosje toen hij bij Mia was. Ze zei ook dat ze geen last had gehad van zijn neiging tot Alleingang. Zijn slechte huwelijk zal ook wel een rol hebben gespeeld. Hij kon indertijd thuis zelden iets goed doen, volgens eigen zeggen, maar hij gebruikte dat misschien wel wat al te gemakkelijk als excuus. In ieder geval deed hij bij Mia wel wat. Hij had bij haar wat zij noemt ”een klein taakje”.

Misschien is hij wel inderdaad enigszins een “Einzelgänger” geweest, zoals Mia zegt. Hij was in ieder geval niet een enthousiaste familieman. We zagen hem in Eelde, waar zijn enige drie kleinkinderen woonden, maar zelden. Mogelijk voelde hij zich echter bezwaard, doordat het niet om Mia’s kleinkinderen ging – Mia was zelfs kinderloos- of hij volgde haar in andere bezigheden, die buiten het familiale lagen.   

Anderzijds kwam hij wel voor zijn kinderen op, als dat op zijn weg kwam. 
In de zomer  maakten ze wel cruises. Dat had Mia bij haar vorige man leren waarderen. De eerste keer gingen ze naar de Noordkaap.  Dat was met een Russisch schip, de Alexander Poesjkin. Later maakten ze een complete wereldreis van drie maanden, ook weer met een Russisch schip, de Michail Lermontoof. Daarmee kwamen ze o.a. op Mururoa, waarvan ik  nog een ansicht van hem heb. En  ze zijn nog een keer naar de Canarische eilanden geweest. Ik vroeg Mia of dat nou wel iets voor Pa was, zo’n cruise. Wat moet iemand die graag alleen in zijn bosjes werkt nu op cruise? Maar er was aan boord genoeg te doen, bijvoorbeeld bridgen. Ja, daar was Pa inderdaad gek op. Met die passie van hem kon hij je urenlang bezighouden, soms tot vervelens toe. Daar op die boot speelde hij een keer met een stel Duitsers die een maat tekort kwamen. Gek dat iemand die zo goed kon bridgen later Alzheimer krijgt.
Pa was volgens Mia een makkelijk mens. Ze vraagt zich achteraf af of ze niet af en toe wat te bazig is geweest. Pa was altijd zo meegaand. Ze hadden niet helemaal precies de zelfde liefhebberijen. Mia keek op tv graag naar romantische films. Maar daar had Pa niet zo veel mee en dan ging hij met zijn koptelefoon op naar klassieke muziek luisteren. De laatste jaren luisterde hij bijvoorbeeld nogal eens naar het Concerto d’ Aranjuez, die man van de gitaarmuziek. Na afloop speelden ze vaak een kaartspelletje. Wel hielden ze allebei erg van natuurfilms en documentaires.
Toch gingen ze samen ook wel naar concerten in de Oosterpoort. Pa vond daar de akoestiek echter niet goed. De blazers kwamen daar te hard door vond hij. Mia heeft door hem veel van muziek geleerd. Via hem kwam ze bijvoorbeeld in aanraking met de Peer Gynt Suite en het Toccata en Fuga van Bach, dat ze overweldigend vond.

Hier volgen nog twee moppen die hij graag in de familiekring vertelde en waar vooral de tantes vaak de tranen in hun ogen om lachten, of erger. Mede daardoor waren dat altijd bijeenkomsten waar iedereen naar uit zag. Een keer waren ze met zijn allen al voor tienen in de ochtend in Eexterveenschekanaal. Daar begon de bijeenkomst met een glas champagne. Wat bleek? Gezienus bleek een lintje van de koningin te hebben gekregen en was daar apetrots op.
Mopje   Administraoatie 

Een schipper was bezig met het uitlader van de turf. Dat ging met een kruiwagen over een plank naar de wal. Telkens als hij een kruiwagen op de wal had afgeleverd zette hij met een potlood een streepje op het wiel van de kruiwagen. Toen hij er een stuk of vijftien streepjes op had staan nam hij een kleine rustpauze en ging aan dek even een sjekkie draaien. Terwijl hij daar even van geniet  komt er een hond langs  die zijn poot optilt en het precies tegen het kruiwagenwiel doet.  Waarop een voorbijganger  hem toeriep: ” Hé man, die hond veegt joe de administroatie uut”.
Mopje Aambeien

Dan nog een mop of een echte belevenis van mijn vader uit de tijd dat hij dagelijks van Groningen naar de Landbouwbank in Meppel moest. Met de auto. Het was bij de Wijk of daar ergens dat er een stemmig geklede wat oudere heer langs de kant van de weg staat. Zwarte hoed op, lange jas aan en die staat daar te liften. Nou van zo iemand zal geen gevaar te duchten zijn denkt mijn vader en hij stopt en vraagt of hij hem ergens mee kan helpen. Nou, de oude heer wilde wel graag meerijden tot Hoogeveen. Dat kon en hij stapt in en gaat voorin naast Pa zitten. 

Omdat hij niks zegt, we zijn tenslotte in Drenthe, vraagt mijn vader of hij misschien van een begrafenis komt.  Ja, dat is het geval. Even later vraagt mijn vader of het familie van de man was. ”Ja”, zegt die, ”een zwoager.”  ”Och , nou nog gecondoleerd dan”, zegt  mijn vader. En er de vraag aan toevoegend, waaraan hij dan wel is overleden, als hij het vragen mocht.   

”Aan aambeien” antwoordde de lifter. 

”Wablief”, zegt mijn vader , ”dat is wel heel vervelend, maar daar ga je toch niet dood aan?”

”Nee”, zegt de lifter, ”dat klopt, aan aambeien ga je niet dood. Maar mien zwoager wou na een moand van dat gezanik wel eens zien hoe of de zoak er bij hem nou precies voor stond en toen heeft ie zich de nek broken”.

Zijn ontmoeting met Alzheimer

De laatste periode van zijn leven is voor mij niet de gemakkelijkste om te beschrijven. Het was de periode die hij in het verpleegtehuis te Innersdijk heeft doorgebracht. Of hij nu werkelijk de ziekte van Alzheimer heeft gekregen of een daarmee vergelijkbare aandoening doet er niet zo toe. De verschijnselen waren de zelfde.
Eind 1988 was Johan , zoals Mia mijn vader noemde, niet meer bij haar thuis te handhaven en moest hij naar een verpleegtehuis. Dat was op 28 december 1988. Hij is op 23 april 1993 overleden, dus heeft hij daar ongeveer 4,5 jaar doorgebracht. Toen waren die schöne Zeiten  vorüber, zoals hij zelf een keer zei.  

Wat hij zelf doorvoeld heeft in die tijd is voor ons moeilijk te doorgronden. Hij vroeg mij wel eens, als ik mij zelf weer zo ver had gekregen om naar hem toe te gaan, wanneer Mia hem kwam ophalen. Dat was voor mij een signaal dat het hem daar niet zeer beviel. Later vroeg hij dat niet meer.  Het werd allengs een zwaardere opgave om hem te bezoeken. Ik was niet de enige die dat overkwam, want het personeel klaagde wel  dat er zo weinig familie kwam. Misschien dat ze daarom een gastenboek hadden aangelegd. Maar het kan ook zijn dat de familie zich dan kon verweren dat ze net geweest waren als hun dierbare hen bij het volgende bezoek verweet dat ze nooit kwamen.  Je kon ook maar beter niet vragen of die en die nog geweest was, want dat volgens hen nooit zo. Ook als ze nog die zelfde dag geweest waren. 
Als ik in dat Innersdijk door de gangen liep, waarvan de deuren slechts aan één kant te openen waren, dan overviel mij altijd een akelig gevoel van beklemming. Ik kon er niet omheen dat ze hem hadden opgesloten.  En dat ik hem daar zo meteen  in de grote huiskamer ergens  in een grote kring zittende en zwijgende oude mensen zou moeten zien te ontwaren. Want zelf zou hij mij geen teken geven van ”Hier ben ik Jan”. Als je hem dan gevonden had en hem begroette met een ”Hallo Pa” of zo dan reageerde hij wel maar op zo’n manier  dat je je af moest vragen of jij je wel kende. Later had je dat gevoel niet meer, maar wist je het zeker: Hij kent mij niet meer.  Gelukkig hoefde je niet naast hem te gaan zitten in die kring, maar kon je hem meenemen naar een hoekje ergens aan het eind van een gang waar je tenminste enige privacy had. Dan kon je tenminste nog het gevoel hebben dat je hem even voor jezelf had. Maar dat was eigenlijk niet zo. Hij was niet echt bij je. Zijn geest zweefde op het laatst denik ik over de zalige jachtvelden, samen met die van zijn hond Patrick, die hij in het bosje bij Norg, in zijn eentje, begraven had. De begroeting viel mij altijd het zwaarst. Als je hem aankeek keek hij je wel aan maar een ontmoeting van onze ogen was er niet. Hij keek wel naar je, maar hij zag je niet. Het was alsof ik in zijn ogen de weerspiegeling zag van de oneindige leegte die hij achter mij leek te ontwaren. Alsof dat zijn voorland was: een eindeloze leegte gevuld met mist of misschien een zwart gat. Het gesprek liep hortend en stotend. Wat kon je anders bedenken dan te vragen hoe het met hem ging. En dan zei hij vriendelijk van ”goed” en dan moest je weer wat anders bedenken.  Of het eten goed was en of de zusters aardig waren. Ja de zusters waren aardig. Mia en hij deden nog wel kaartspelletjes: pesten. Dat kon hij nog wel. En wat hij ook tot ontroering van de zusters kon was piano spelen. 
Zo heb ik hem bij een van mijn bezoeken eens een keer aangetroffen in de grote huiskamer, achter de piano. Het was een ontroerende gebeurtenis. Terwijl hij mij nauwelijks meer kende en met Mia alleen nog simpele kaartspelletjes zoals pesten deed – hij de ooit geroutineerde bridger die moeiteloos na afloop alle door hem gespeelde spellen kon uitleggen-  speelde hij de deuntjes van uit zijn jeugd nog feilloos op de piano. Het klonk nog net zoals hij die vroeger vaak thuis speelde, met ons en soms een neef of een nicht er omheen. Nu zaten er in die grote huiskamer allemaal mensen in de laatste nadagen van hun leven, die zich vrijwel nergens meer van bewust zijn , maar die, zij het  aarzelend en krakend , die liedjes meezongen.  Ik ben nog nooit zo aangegrepen door het “GrunnensLaid”  als toen mijn vader  dat speelde op die gammele pagina in dat tehuis voor demente bejaarden. 

Op dat moment  was ik  niet meer dan een deel van zijn gehoor. 
Dat was een van de keren dat ik er met een beetje een goed gevoel weg ging. Maar meestal ging je weg met een gevoel van enerzijds opluchting dat je er weer uit kon en anderzijds van bezwaardheid dat je hem daar alleen in die onpersoonlijke omgeving zonder enige privacy moest achterlaten, waar hij helemaal aan zijn eigen lotje was overgelaten. Want contact met medebewoners was daar nauwelijks. Iedereen zat daar maar een beetje in zijn eigen ziel te roeren en voor zich uit te kijken. Nee, het was een bijzonder deprimerende omgeving, vooral als je er alleen heen moest. Ik hoop dat mijn eigen kinderen dat later niet aan te doen.     
Na zijn dood is hij gecremeerd en verstrooid in een natuurgebied in de omgeving van Haren. Ik heb nog eens geprobeerd dat op te zoeken, maar het is vrijwel ontoegankelijk. Eerst kwam ik in een bos dat ik er voor aanzag. Ik vond het er heel troosteloos. Veel dode bomen en vrij donker. Niks voor Pa. Het bosje in Norg was heel wat vriendelijker en intiemer. Er liep ook niemand en ik was alleen. Ik voelde mij er niet erg op mijn gemak. Terwijl ik het pad in het midden afliep hoorde ik een zacht gedruis ergens rechts van mij. Ik herkende dat geluid. Ik keek op en daar stond een meter of veertig van mij vandaan een reebok. Het was een oud beest en het zag er net zo uit als het bos, verwaarloosd. De blik waarmee hij mij aankeek. Hij deed mij direct denken aan de blik van mijn vader in de laatste fase van zijn leven, een blik van onpeilbare eenzaamheid.     
We hebben elkaar daar zo secondenlang aangekeken. Uiteindelijk ben ik weggelopen, niet dit dier dat hier helemaal niet thuishoorde. Gelukkig bleek dit niet het terrein te zijn waar zijn as verstrooid is.  Maar daar kon ik dus niet komen. Evenmin als bij hemzelf tenslotte, daar in dat vreselijke tehuis. Met die aardige verpleegsters.
einde
� De persconferentie van de Boerenpartij had aan de vooravond van de statenverkiezingen plaatsgevonden


� Bentegras werd vroeger wel als dakbedekking gebruikt. Kun je nagaan hoe taai het was. 
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